

论文

山东省农村肺结核患者求医行为研究

孙强¹, 孟庆跃¹, 李仁中², 逯传玲³

- 1. 山东大学卫生管理与政策研究中心, 济南 250012;
- 2. 中国疾病预防控制中心结核病防治中心, 北京 102206;
- 3. 茌平县人民医院呼吸内科, 山东 茌平 252100

摘要:

目的 分析农村肺结核患者的求医行为。**方法** 随机选择山东省的3个县, 通过面对面问卷方式, 调查了247名在县结核病防治所登记的新发涂阳农村肺结核患者。**结果** 近75%的农村肺结核患者在到县结核病防治所接受免费抗结核治疗前, 至少去过2家卫生机构。有58%的患者在有症状后首先到村卫生室就诊, 但75%的患者被错误地诊断为感冒。从村卫生室到县医院, 再到县结核病防治所; 从县医院到县结核病防治所; 从村卫生室到乡镇卫生院, 再到县结核病防治所是主要的就医行为模式。**结论** 农村肺结核患者需要多次就诊才能获得正规抗结核服务, 但首诊机构是村卫生室的患者, 其就诊过程要更为复杂。

关键词: 农村; 结核, 肺; 求医行为

Health seeking behavior of rural tuberculosis patients in Shandong Province

SUN Qiang¹, MENG Qingyue¹, LI Renzhong², LU Chuanling³

- 1. Center for Health Management and Policy, Shandong University, Jinan 250012, China;
- 2. China Tuberculosis Control Center, Center for Disease Control and Prevention, Beijing 102206, China;
- 3. Chiping People's Hospital, Chiping 252100, Shandong, China

Abstract:

Objective To explore the health seeking behavior of rural tuberculosis (TB) patients in Shandong Province. **Methods** Three counties in Shandong Province were selected as study sites, and a total of 247 new smear-positive rural patients registered in the county TB dispensary were interviewed using a structured questionnaire. **Results** Nearly 75% of rural TB patients visited at least two healthcare providers before they went to the county TB dispensary. 58% of TB patients made the village clinic the health institution of choice in the health-seeking process, of which 75% were initially diagnosed as having a cold. From village clinic to county hospital then to county TB dispensary, from county hospital to county TB dispensary, and from village clinic to township health center then to county TB dispensary are the main health seeking models. **Conclusion** Rural TB patients have to go to many health institutions before they get standard anti-TB treatment. Visiting the village clinic first results in a more complex health-seeking process.

Keywords: Rural; Tuberculosis, lung; Health seeking behavior

收稿日期 2009-11-02 修回日期 网络版发布日期

DOI:

基金项目:

世界卫生组织热带病研究和培训项目资助 (ID A30339)

通讯作者:

作者简介: 孙强 (1974-), 男, 博士, 副教授, 主要从事传染性疾病预防的社会经济学评价、医院成本核算和药物政策研究。 Email: qiangs@sdu.edu.cn
作者Email:

参考文献:

扩展功能

本文信息

- Supporting info
- PDF (338KB)
- [HTML全文]
- 参考文献[PDF]
- 参考文献

服务与反馈

- 把本文推荐给朋友
- 加入我的书架
- 加入引用管理器
- 引用本文
- Email Alert
- 文章反馈
- 浏览反馈信息

本文关键词相关文章

- 农村; 结核, 肺; 求医行为

本文作者相关文章

PubMed

